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نماینده اسدآباد در مجلس یازدهم با بیان اینکه وزیر 
صمت در هنگام گرفتن رای اعتماد ازمجلس وعده 
ساماندهی آشفته بازار خودرو را دادند تاکید کرد که 
متاسفانه تا امروز بطورعملیاتی وموثر چیزی دراین 

قصه دیده نمی شود.
کیومرث ســرمدی واله عضو کمیسیون اجتماعی مجلس 
با اشــاره به تذکرات مکرر نســبت به تخلف خودرو ســازان 
گفت:خودروسازان با کاهش،متوقف کردن عرضه ویا طولانی 
کردن وعده برای تحویل خودرو، نشــان دادند که این اتفاقات 
به منظور گران کردن خودروهای کارخانه ای وآشفته کردن بازار 

است ودرکنار این داستان رانت و دلالی رشد خواهد کرد. 
وی در گفتگو با اقتصاد 100 تصریح کرد:واردات خودرو قانون 
و مصوب مجلس است اما هنوز این قانون برون رفتی نداشته و 
عملیاتی نشده که بتواند تاثیری بر بازار بگذارد واینکه هنوز این 
اتفاق عملیاتی نشده شاهد ثبت سفارش و ثبت نام مجدد برای 

خرید خودرو های خارجی هستیم.
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس گفت:اینجا سوال است که 
چرا افرادی که ثبت نام برای خودروهای خارجی کردند انصراف 

دادند و چرا چنین اتفاقاتی در حال رخ دادن است.
 وی در پاســخ به اینکه آیا مردم به این« وعده فروشی ها« 

بی اعتماد شــدند تاکید کرد:مردم کاملا بی اعتماد به چنین 
سیاست هایی هستند چون عملا گشایشی در جهت کیفیت 
و حتی تسریع و تحویل خودروها ندیدند. سرمدی با اشاره به 
اینکه دولت باید جدیدت اجرای قوانین مرتبط را پیگیری کند 
افزود : مجلس ،کمیسیون اصل 90 کمیسیون صنایع ومعادن و 

تک تک نمایندگان باید نظارت دقیقی بر این امر داشته باشند.
وی در پاسخ به اینکه وزیر صمت گفته من وزیر التماس هستم 
گفت:ایشان باید به جلسه گرفتن رای اعتماد از مجلس برگردند،  
که گفتن برنامه ها موثر بود یا التماس به نمایندگان! بقیه را باید 

از خودشان بپرسید.

انتقاد خودرویی مجلسی ها از علی آبادی

وزیر وعده داد اما چیزی ندیدیم!
از برنامه هفتم توسعه؛

ممنوعیت استخدام رسمی حذف شد
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با بیان اینکه براساس آنچه که در 
کمیسیون تلفیق رخ داد، بند مربوط به ممنوعیت استخدام رسمی در طول 
برنامه هفتم در لایحه دولت رد شــد، گفت: بدون اســتخدام رسمی در 

پست های حاکمیتی دچار مشکل خواهیم شد.
 جعفر قادری عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس در پاسخ به سوالی در خصوص آخرین 
تغییرات اعمال شده در برنامه هفتم توسعه گفت: در بخش های مختلف تلاش شده تا تکالیف 
قانونی که واقعا نیاز است در برنامه هفتم در نظر گرفته شود.وی با بیان اینکه بحث هایی مانند رشد 
اقتصادی، بهبود فضای کسب و کار، اصلاح نظام بانکی، خصوصی سازی و واگذاری ها اقدامات 
متعددی انجام شده است، گفت: روز گذشته نیز در خصوص اقتصاد دریا و حوزه ترانزیت، حمل و 

نقل ریلی و ارتباط هوایی با کشورهای منطقه بحث های جدی انجام شد.
 مخالفت کمیسیون تلفیق و مرکز پژوهش های مجلس

 با ممنوعیت استخدام رسمی
به گزارش اقتصاد آنلاین،قادری در پاسخ به سوالی در مورد بند ممنوعیت استخدام رسمی در 
لایحه برنامه هفتم توسعه که در گزارش مرکز پژوهش های مجلس پیشنهاد حذف یا اصلاح آن 
مطرح شده بود، گفت: براساس آنچه که در کمیسیون تلفیق رخ داد، این بند از لایحه دولت رد 
شد. اگر قرار باشد که استخدام رسمی نداشته باشیم، پست های حاکمیتی و دائمی دچار مشکل 
خواهیم شد.وی تاکید کرد: در صورتی که فرد در چنین پست های مهمی استخدام رسمی باشد، 
تلاش می کند تا حضور موثرتری داشته باشد تا زمانی که قرارداد موقت دارد. بنابراین کمیسیون 

تلفیق به ممنوعیت استخدام رسمی را نداد.
تاکید بر افزایش حقوق متناسب با تورم در قوانین دائمی

این نماینده مجلس در پاسخ به سوالی در مورد طرح پیشنهاد افزایش حقوق براساس تورم در 
برنامه هفتم توسعه گفت: این مسئله را دولت در لایحه برنامه هفتم نیاورد و تا کنون نیز در صحن 
مجلس در خصوص آن صحبت نشده است. بحث افزایش حقوق متناسب با تورم در قوانین 
دائمی)قانون مدیریت خدمات کشوری( آمده و تکلیف شده است.وی با اشاره به اینکه در هر 
صورت بحث هایی در خصوص بازنشستگان و ایثارگران و هچنین جوانان مجددا به کمیسیون 
بازگشته است تا در مورد آن بحث شود، گفت: در سایر موارد که چالشی نبودند کار تعیین تکلیف 
به اتمام رسیده است. کمیسیون برنامه و بودجه نیز به منظور تعیین تکلیف این موارد  هر روز جلسه 
دارد. امروز نیز کمیته ها جمع بندی خود را ارائه خواهند کرد تا حداقل در خصوص موارد ارجاعی 

بتوانیم سریعا گزارش خود را به صحن ارائه کنیم.

مجوز مجلس برای واردات دستگاه کشنده و اتوبوس 
به رانندگان دارای خودروهای اسقاطی

نمایندگان مردم در مجلس، دولت را مجاز کردند تا در ازای اسقاط هر دستگاه 
کشنده جاده ای بالای بیست و پنج سال نســبت به اعطای مجوز واردات 

دستگاه کشنده جاده ای با سن کمتر از ده سال به مالک کشنده اقدام کند.
نمایندگان در جلسه علنی دیروز مجلس در جریان بررسی جزئیات لایحه برنامه هفتم توسعه، 
بــا بند الحاقی )1( ماده 59 این لایحه با 169 رأی موافق، 34 رأی مخالف و 8 رأی ممتنع از 
مجموع 229 نماینده حاضر در جلسه موافقت کردند.به گزارش خانه ملت، براساس بند الحاقی 
)1( ماده 59 این لایحه؛ دولت مجاز است در ازای اسقاط هر دستگاه کشنده جاده ای بالای بیست 
و پنج سال نسبت به اعطای مجوز واردات دستگاه کشنده و اتوبوس جاده ای با سن کمتر از ده 
سال به مالک کشنده اقدام نماید. آیین نامه اجرائی این بند با در نظر گرفتن مشوق های لازم از 
جمله اعطای تخفیف در عوارض گمرکی حداکثر ظرف سه ماه از لازم الاجرا شدن این قانون به 

تصویب هیأت وزیران می رسد.

تاثیر فقر بر بهداشت دهان و دندان در ایران
بعد از دارو، دندانپزشکی پول ایرانیان را می بلعد

بیماری های دهان یکی از شــایع ترین بیماری ها در سراســر جهان است. بر 
اساس نتایج آخرین پیمایش هزینه درآمد خانوار در سال 1400 در ایران، از کل 
پرداخت از جیب هزینه های سلامت، ایرانیان پس از دارو بیشترین هزینه را برای 
دندانپزشکی می پردازند. توزیع نامتوازن دندانپزشکان در کشور و فقر، هزینه های 
زیادی به مردم تحمیل کرده اســت و در مواردی هم باعث شده که مردم قید 

مراجعه به دندانپزشک را بزنند.
بیماری های دهان یکی از شایع ترین بیماری ها در سراسر جهان است که آثار اجتماعی و اقتصادی 
زیادی دارد. گرانی خدمات دندانپزشکی اما موجب شده که برخی از مردم قید درمان را بزنند.روزگاری 
علاج دندان درد فقط کشــیدن آن از ریشه بود. اما با پیشرفت علم، کشیدن دندان جای خود را به 
عصب کشی، پر کردن و… داد. اگر هم فردی مجبور به کشیدن دندان شود، ایمپلنت می تواند جای 
خالی دندان را پر کند. در همین حال پابه پای توسعه خدمات دندانپزشکی، قیمت این خدمات هم بالا 
رفت؛ تا جایی که یکی از گران ترین درمان ها را در میان بیماری های مزمن را به خود اختصاص داده 
است.مرکز پژوهش های مجلس هم در گزارشی نوشته است که در حوزه هزینه های سلامت، ایرانیان 

بیشترین هزینه را برای دندانپزشکی می پردازند.
هزینه های سرسام آور دندانپزشکی

اما در ایران، مردم چقدر برای خدمات دندانپزشکی هزینه پرداخت می کنند؟ عکسبرداری از دندان، 
عصب کشی، پر کردن، روکش، ارتودنســی و… هر کدام از اینها در کیلینیک های دندانپزشکی 
هزینه های متفاوتی دارد. پرداخت این هزینه ها اما برای همه افراد کار راحتی نیست. برخی از مردم بیمه 
درمانی ندارند و باید تمام این هزینه ها را از جیب خود بپردازند. البته برخی از بیمه ها هم تنها بخشی از 
هزینه ها را پذیرفته اند و باز هم مشمولان این بیمه ها باید از جیب خود بخشی از هزینه های درمانی 
از جمله دندانپزشکی را بپردازند.در حال حاضر هزینه پر کردن دندان از 800 هزار تومان تا حدود یک 
میلیون و 500 هزار تومان متفاوت است. گاهی هم ترمیم دندان جوابگو نیست و دندانپزشک پیشنهاد 
کشیدن دندان و ایمپلنت را هم می دهد. در این صورت افراد باید هزینه بیشتری پرداخت کنند؛ از پنج 

میلیون تومان گرفته تا حدود 20 میلیون تومان.
مرکز پژوهش های مجلس نیز در گزارشی به وضعیت هزینه های دندانپزشکی و چالش های این 
حوزه پرداخته اســت. در این گزارش آمده که بر اســاس مطالعه بار جهانی بیماری در سال 2010 

پوسیدگی دندانی درمان نشده در دندان های دائمی، شایع ترین بیماری در تمام جوامع بشری است.
علاوه بر این، بر اساس گزارش سازمان بهداشت جهانی، درمان های دندانپزشکی همیشه همیشه 
گران ترین درمان ها در میان تمام بیماری های مزمن بود و بار اقتصادی زیادی هم بر افراد و هم بر 

سیستم های مراقبت بهداشتی تحمیل می کند.
دندانپزشکی پول ایرانیان را می بلعد

به گزارش تجارت نیوز، مرکز پژوهش های مجلس در این گزارش دسترســی مالی و دسترســی 
جغرافیایی را از چالش های حوزه درمان دندانپزشکی عنوان کرده است.بر اساس نتایج آخرین پیمایش 
هزینه درآمد خانوار در ســال 1400 در ایران، ســهم خدمات دندانپزشکی از کل پرداخت از جیب 
هزینه های ســلامت در سطح کل جمعیت 14/21 درصد است. به این ترتیب پس از دارو )84/31 
درصد(، خدمات دندانپزشکی در رتبه دوم سهم از پرداخت از جیب قرار دارد.ضمن آنکه در سطح کل 
جمعیت و خانوارهای شهری، خدمات دندانپزشکی سبب بیشترین مواجهه با هزینه های کمرشکن 
سلامت بوده اند. )شاخص هزینه های کمرشکن بر اساس روش سازمان بهداشت جهانی، به صورت 
بالاتر رفتن پرداخت های مستقیم از جیب 25 درصد از کل هزینه های مصرفی و 40 درصد از ظرفیت 

پرداخت خانوار تعریف می شود.(
سیستان و بلوچستان محروم ترین استان از نظر دندانپزشک

در ادامه گزارش مرکز پژوهش های مجلس آمده که برخی از استان ها دسترسی کمی به دندانپزشک 
دارند. بنا بر آخرین آمار منتشر شده توسط سازمان نظام پزشکی ایران، تعداد کل دندانپزشکان عضو این 
سازمان، 44 هزار و 534 نفر است که 87 درصد آنها عمومی و 13 درصد دیگر دندانپزشک متخصص 
هستند.میانگین سرانه کل کشور، 44 دندانپزشک به ازای هر 100 هزار نفر جمعیت است. از میان 31 
استان، 11 استان سرانه بالاتر از میانگین سرانه دندانپزشک در کشور دارند.استان تهران با سرانه 116 
دندانپزشک به ازای هر 100 هزار نفر جمعیت در رتبه نخست از نظر توزیع دندانپزشک در کشور قرار 
دارد. پس از آن، استان های یزد، اصفهان فارس به ترتیب در رتبه هی دوم تا چهارم قرار دارند.استان 
سیستان و بلوچستان با سرانه 18 دندانپزشک به ازای هر 100 هزار نفر جمعیت، محروم ترین استان از 
نظر دندانپزشک است. اختلاف سرانه دندانپزشک این استان با برخوردارترین استان یعنی تهران، 98 

دندانپزشک به ازای هر 100 هزار نفر جمعیت است.
سرانه دندانپزشک عمومی و تخصصی به تفکیک

بنا بر گزارش مرکز پژوهش های مجلس، سرانه دندانپزشک کشور به تفکیک دندانپزشکان عمومی 
و متخصص به ترتیب 38 و 6 در هر 100 هزار نفر جمعیت است. استان تهران و سیستان و بلوچستان 
به ترتیب به سرانه 1001 و 15 دندانپزشک عمومی، 16 و 3 دندانپزشک متخصص به ازای هر 100 
هزار نفر جمعیت به عنوان برخوردارترین و محروم ترین استان از نظر سرانه دندانپزشکان عمومی و 
متخصص در کشور قرار دارند.اختلاف سرانه دندانپزشک عمومی و متخصص بین برخوردارترین 
استان یعنی تهران با محروم ترین استان یعنی سیستان و بلوچستان به ترتیب 85 و 12 دندانپزشک به 

ازای هر 100 هزار نفر جمعیت است.
تاثیر فقر بر بهداشت دهان و دندان در ایران

در ادامه این گزارش آمده که این وضعیت نشان دهنده توزیع نامتعادل و نامتوزان دندانپزشکان در هر 
دو مقطع عمومی و تخصص هستند. این توزیع ناعادلانه در نهایت منجر به کاهش دسترسی و در 
مواقع حادتر، عدم دسترسی به خدمت دندانپزشکی در مناطق محروم تر می شود.این موضوع در کنار 
کاهش دسترسی مالی مردم به دندانپزشکی، می تواند سلامت دهان و دندان کودکان و بزرگسالان را 
تحت تاثیر قرار داده و بر افراد هزینه زیادی تحمیل می کند. در مواردی هم منجر به عدم بهره مندی 
آنها از خدمات ضروری دندانپزشکی می شود. پیش از این علی تاجرنیا، رئیس هیأت مدیره جامعه 
دندانپزشکی ایران به همشهری گفت: »بسیاری از مردم یا نمی توانند خدمات دندانپزشکی دریافت کنند 
و دچار بی دندانی می شوند یا تعداد کمی برای دندان خود مراجعه می کنند؛ فقط هم بنا بر ضروریات. 

برای مثال فرد درد شدید دندان دارد و مجبور است که به دندانپزشکی مراجعه کند.«

اخبار کوتاه 

دادگستر عضو انجمن علمی زنبور ایران با انتقاد از ورود دلالان به بازار بره موم گفت: بره موم را 
به خریداران خارجی خام می فروشند و لذا شرکتهای داخلی که به این ماده اولیه نیاز دارند دچار 

مشکل جدی هستند.
در شرایطی که صنعت زنبورداری کشور با کمبود و گرانی نهاده شکر برای دوران سرما گذرانی زنبورها مواجه 
است، با مشکلات دیگری همچون سمپاشی های بی رویه باغات توسط کشاورزان، تلفات بالا، توزیع محصولات 
تقلبی در بازار و غیره نیز همراه هستند. در این میان اما یکی از انتقاداتی که به این صنعت نیز می شود در خصوص 
تمرکز غالب تولید کننده ها بر محصول عسل است آن هم در شرایطی که فرآورده های دیگری همچون ژل 
رویال، بره مو، زهر زنبور و دیگر محصولات نیز بازارهای جهانی پویایی دارد و می تواند بازار خوبی برای تولید 

کننده ها محسوب شود.
تولید بره موم انبوه و تخصصی نیست

شهرام دادگستر عضو انجمن علمی زنبور عسل ایران در خصوص شرایط تولید »بره موم« به عنوان یکی از 
فرآورده های کاربردی زنبور عسل به بازار می گوید: متاسفانه از لحاظ تولید اصلا وضعیت خوبی نداریم و زنبورداران 

هنوز به صورت جدی به محصولات جانبی به خصوص بره موم ورود نکرده اند. البته مقداری روی تولید ژل رویال 
برخی زنبورداران وارد شده اند و تمایل پیدا کرده اند اما بره موم را هنوز به صورت تخصصی و تولید انبوه نداریم.

دادگســتر افــزود: در خصــوص تولید و بــازار محصولی ماننــد بره موم عــلاوه بر نداشــتن تولید انبوه 
مشــکلات دیگری نیــز داریم؛ در واقــع چالش دیگر ما در این بخش این اســت که در ایــران یک تعداد 
دلال وارد فضای بره موم شــده انــد و هیچ اطلاعاتی هم در این موضوع ندارند؛ یعنی بــره موم را خام و با 
قیمــت حتی گاهــا بالاتر از قیمت عرف خریداری می کنند و به کشــورهای خارجی می فرســتند. گویی 
 ما نفت را خام به کشــورهای خارجی با قیمت ارزان )البته برای آنها ارزان و برای ما کماکان گران محســوب 
می شود( بفروشیم بعد محصولات فرآوری شده با چند برابر قیمت به کشور برگردانده شود و در بازار توزیع گردد.
این عضو انجمن علمی زنبور عسل ایران گفت: در حالی بره موم کشور توسط برخی دلالان به صورت خام از 
کشور خارج می شود که بره موم یکی از محصولات زنبور عسل است و مصرف خام ندارد و باید فرآوری شود. 
در واقع بره موم یک ماده صمغی چسبناک است که فقط هم کاربرد درمانی دارویی دارد و مصرف خوراکی مانند 

عسل که شیرین کننده یا طعم دهنده دارد، نیست.

خارجی ها؛ اصلی ترین خریداران بره موم خام ایران
وی ادامه داد: در حقیقت خریداران خارجی از بره موم خام غالبا در صنایع دارویی استفاده می کنند و همین امر باعث 
شده این محصول در ایران نسبت به دیگر محصولات بازار خوبی دارد اما بازار را دلالان درست کرده اند و قیمت بالا 
این محصول را خریداری می کنند و تولید کننده های داخلی که بره موم ماده اولیه شان است را دچار چالش کرده اند.

دادگستر ادامه داد: به دلیل این خام فروشی ها معدود شرکت هایی که فراورده هایی از بره موم تولید می کنند مجبور شده 
اند به دلیل این افزایش قیمتی که دلال ایجاد کرده است، این محصول داخلی را گران تر از نرخ عرف خریداری کند و 
متعاقبا محصولاتی که تولید می کند را گرانتر عرضه کند و این چندان مطلوب ما نیست. وی تصریح کرد: در حالی که 
تولید کننده های داخلی با نرخ های بالا بره موم را خریداری می کنیم که بره موم کشور توسط دلالان به صورت خام 
از کشور خارج می شود و بر فرض به صورت یک قرص تولید می شود و با 5 برابر قیمتی که در کشور تولید و فروخته 
می شود عرضه می گردد.دادگستر همچنین در خصوص فضای رقابتی فعلی در بخش بره موم گفت: همانطور که گفته 
شد بازار خوب است و تولید هم هنوز به حدی نرسیده که بازار را اشباع کند بنابراین زنبورداران اگر علاقمند باشند ورود 
کنند کاملا بازار دارند. اگرچه ما تمایل داریم تولید به حدی برسد که بازار اشباع شود تا آن موقع بتوان رقابت کرد چون 
الان آن قدری تولید بالا نیست که بشود فضای رقابتی باشد.وی ادامه داد: در خصوص شرکت های فعال در حوزه تولید 
محصولات از بره موم نیز در کشور الان 2-3 شرکت وجود دارد که در حوزه تولید فرآورده های بره موم فعالیت می 
کنند. اما چالش تامین بره موم خوب و با کیفیت و با قیمت مناسب است که یک مقدار دست ما را می بندد و مجبور 
می کند ما با قیمت بالا خریداری کنیم و با قیمت بالا هم فرآورده ها را به فروش برسانیم که این اتفاق خوبی نیست.

خام فروشی؛ بلای جان صنعت زنبورداری
عضو انجمن علمی زنبور عسل ایران: دلالان بر بازار بره موم کشورچنبره زده اند 

دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران با اشــاره 
به اینکه اصلاح ماده ۷ و 10 قانون کار می تواند امنیت شــغلی 
نیروی کار را عملیاتی کند گفت: متأســفانه این روزها شــاهد 
قرارداد تک نسخه ای هستیم و نیمی از کارگران قرارداد کارشان 

تک نسخه ای است.
به گزارش تجارت نیــوز، هادی ابوی، دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی 
کارگران ایران با ابراز اینکه “یکی از مشکلات اصلی کارگران در زمان حاضر بحث 
امنیت شــغلی است” گفت: اگر وزارت کار تلاش کند که ماده 7 و 10 قانون کار 
درباره قراردادها به مرحله اجرا گذاشته شود، قراردادهای سفیدامضاء و مسائل مربوط 
به اختلافات کارگری و کارفرمایی بر سر قراردادهای کاری، به خودی خود حل 
خواهد شد. درحالی ماده 10 قانون کار تأکید بر انعقاد قرارداد در 4 نسخه دارد که 
در زمان حاضر علاوه بر اینکه 96درصد کارگران قرارداد موقت دارند، شاهد رواج 
قرارداد شفاهی و موقت در بازار کار هستیم.این مقام مسئول کارگری کشور افزود: 
دولت اگر به وظیفه خود در زمینه اجرای قانون کار عمل کند، دیگر مسائل اختلافی 
بین نیروی کار و کارفرما به حداقل ممکن خود خواهد رسید. وقتی قراردادها مکتوب 
و مشــخص باشد و در 4 نسخه تنظیم شود، دیگر نیازی به تشکیل بسیاری از 
پرونده های شکایت در مراجع حل اختلاف نخواهد بود؛ اما مشکل این است که در 
زمان حاضر تعداد بسیار زیادی قرارداد یک طرفه معمولاً از سوی کارفرمایان ارائه 
می شود.این مقام مسئول کارگری خاطرنشان کرد: در زمان حاضر، قراردادهای 1 و 
3 ماهه در بسیاری از واحدها با ماهیت دائم منعقد می شود و ما می دانیم بنگاه هایی 
که سالیان متمادی در حال کار است و میلیاردها تومان برای آن سرمایه گذاری شده 
است و قرار هم نیست که تعطیل شود ولی نیروی خود را به صورت موقت کمتر 
از یک سال جذب می کند.این فعال کارگری با بیان اینکه وجود قراردادهای موقت 

باعث ســلب آسایش و عدم امنیت شغلی نیروی کار می شود گفت: نبود امنیت 
شغلی باعث استرس فراوان شغلی در افراد می شود و با وجود اینکه کارفرمایان فکر 
می کنند این مسئله باعث افزایش بهره وری نیروی کار می شود، ولی به عکس باعث 
نابودی انگیزه و توان کاری افراد خواهد شــد. وی اضافه کرد: حداقل 50 درصد 
کارگاه ها قراردادهای تک نسخه ای دارند, کارگران هم از جزئیات نوع قراردادها خبر 
ندارند, این فرآیندهایی که از سوی وزارت کار اعلام می شود کمّی هستند و کیفیت 
در اجرا ندارند.دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران گفت: با اجرایی 
شدن تبصره یک ماده 7 امنیت شغلی خیلی زیادی برای کارگران ایجاد می شود، 
امنیت شغلی تنها به کارگران محدود نمی شود، وقتی کیفیت کالا و خدمات افزایش 
می یابد کارفرما نیز احساس امنیت می کند، این مسئله احساس امنیت کارگران را 
چندین برابر می کند و دیگر او دغدغه این را که چه زمان قرارداد به پایان می رسد، 
ندارد.ابــوی ادامه داد: یکی از دلایل بی کیفیت بودن کالا، عدم دقت در تولید آن 
است، دقت در تولید به عهده عناصر سرمایه، ماشین آلات و نیروی انسانی است، 
وقتی نیروی انسانی اســترس دارد و بخش عمده ای از ذهن او معطوف مسایل 
معیشت و ادامه حیات است نمی تواند توقعات کارفرما را برآورده کند.وی گفت: ماده 
10 قانون کار می گوید قرارداد کتبی بین کارگر و کارفرما در چهار نسخه باید نوشته 
و تنظیم شود، این 4 نسخه در اختیار کارگر، کارفرما، اداره کار محل و تشکل های 
کارگری قرار می گیرد، اما این مسئله نیز متأسفانه رعایت نمی شود.ابوی افزود: در 
ماده 12 قانون کار موضوع مالکیت کارگاه اشاره شده است. مواردی اعم از فروش، 
انتقال، ادغام و… در این ماده در خصوص قرارداد کاری کارگر که قطعی شده است 
صحبت می شود و این که این مسئله هیچ تأثیری در ادامه کار وی ندارد. در مراجع 
حل اختلاف به این مسئله توجه می شود، اما متأسفانه در بسیاری از کارگاه های 

واگذارشده یا انتقال یافته با کارگر تسویه حساب می شود.

محسن پیرهادی با تاکید بر اینکه نباید نسبت به سرریز مهاجران و 
اتباع غیرمجاز به کشور در سال های اخیر که پیامدها و مشکلاتی را 
در نظم اجتماعی و بعضاً امنیتی کشور به وجود آورده، تساهل و اغماض 
کرد، گفت: در حالی نسبت به جمعیت قابل توجه مهاجران و اتباع بیگانه 
-مجاز و غیرمجاز- اغماض می کنیم که جمعیت کشورهایی مثل عمان، 
کرواسی ،کویت و ۷0 کشــور دیگر دنیا کمتر از این عدد و دو برابر 

جمعیت کشورهایی مثل ارمنستان و قطر است.
محسن پیرهادی، نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، شهریار و پردیس و عضو هیات 
رئیسه مجلس شورای اسلامی در جمع خبرنگاران با بیان اینکه اتباع خارجی غیرمجاز 
نباید در کشور جولان دهند و نظارتی بر فعالیت آن ها نباشد، گفت: متاسفانه قانون اقامت 
در ایران که به ساماندهی بحث مهاجران توجه دارد، مربوط به 92 سال پیش است و 
تقریبا یک قرن از نگارش اولین قانون مهاجران اتباع بیگانه در ایران می گذرد و برغم 
رشد قابل توجه حضور اتباع خارجی غیر مجاز در کشور هنوز در به روز رسانی این قانون 

تعلل می کنیم.
نماینده مردم تهران در مجلس افزود: ایران همواره پذیرای مهاجران از کشــورهای 
متعددی ازجمله افغانستان، عراق و... بوده است؛ روندی که جمعیت بیش از 5 میلیون 

نفری مهاجران را ایجاد کرده و حالا  نیازمند سیاستگذاری ومدیریت مناسب است.
وی با بیان اینکه مجلس در قالب طرح ســازمان ملــی اقامت به دنبال ایجاد یک 
سازمان منسجم برای ساماندهی و مدیریت اتباع خارجی است، تاکید کرد: ساماندهی و 
تجمیع وظایف مربوط به اتباع خارجی -مجاز و غیر مجاز- در قالب سازمان ملی اقامت 
منجر به استفاده درست و متناسب با شرایط روز دنیا از ظرفیت مهاجران در حوزه کار و 

سرمایه گذاری و دیگر بسترها خواهد شد.

به گزارش خانه ملت، پیرهادی تاکید کرد: در بحث قانون گذاری در موضوع اقامت، 
تضمین حقوق و کرامت مهاجران و اتباع و ارائه خدمات عمومی به آن ها مورد توجه 
مجلس است و نظارت و مدیریت موضوعات مربوط به اتباع خارجی در ابعاد مختلف 
مد نظر قرار خواهد داشت.پیرهادی با تأکید بر اینکه سرریز مهاجران و اتباع غیرمجاز به 
کشور در سال های اخیر پیامدها و مشکلاتی را در نظم اجتماعی و بعضاً امنیتی کشور به 
وجود آورده است، که نباید نسبت به آن تساهل و اغماض کرد؛ افزود: در حالی نسبت 
به جمعیت قابل توجه مهاجران و اتباع بیگانه -مجاز و غیرمجاز- اغماض می کنیم که 
جمعیت کشورهایی مثل عمان، کرواسی، کویت و 70 کشور دیگر دنیا کمتر از این عدد و 
دو برابر جمعیت کشورهایی مثل ارمنستان و قطر است. نماینده مردم تهران در مجلس با 
تاکید بر ضرورت فوریت بخشیدن به بررسی جزئیات طرح سازمان ملی اقامت -سازمان 
ملی مهاجرت- که کلیات آن آبان ماه سال گذشته در صحن علنی مجلس تصویب شد، 
ادامه داد: وضعیت مهاجران غیر قانونی باید رسیدگی و  روند ادامه حضورشان در کشور با 
تدبیر حل و فصل شود؛ چراکه غفلت از وضعیت مهاجران غیر مجاز سبب ایجاد وضعیت 

چالش برانگیزی درحوزه اجتماعی، فرهنگی و سیاسی خواهد شد.
رئیس فراکسیون مدیریت شهری مجلس با تأکید بر اینکه متاسفانه در حوزه غربال گری 
و جذب اتباع خارجی و بهره گیری از فرصت های این حوزه سیاست مشخصی نداریم، 
ادامه داد: یکی از مهم ترین مسائل در حوزه مهاجرت، فقدان سازمان یا نهاد متولی و 
پاســخگو است. در حال حاضر بیش از 24 دستگاه و نهاد، در موضوع مهاجرت فعال 
هستند که  تداخل وظایف آن ها خروجی و کارکردشان را تضعیف کرده و سبب شده 
رویکرد و راهبرد مشخص و منسجمی در خصوص مهاجران و اتباع بیگانه نداشته باشیم.

 به گفته پیرهادی ایجاد بانک اطلاعاتی به روز  و منسجم از وضعیت و هویت اتباع 
خارجی بر بستر یک سامانه واحد، یکی از اهداف اصلی تاسیس سازمان ملی اقامت است.

دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران: عضو هیات رئیسه مجلس:

50 درصد کارگاه ها قراردادهای تک نسخه ای دارند شمار اتباع خارجی در کشورمان بیشتر از جمعیت عمان 
کرواسی ،کویت و ۷۰ کشور دیگر است

نماینده مجلس درباره اهداف پشت پرده از تدوین ماده ۷۵ گفت: این ماده بیشتر کاردکرد ویژه 
سیاسی دارد و دنبال سرک کشیدن به زندگی خصوصی و پیگیری سبک زندگی مردم هستند 

انگار جریان سیاسی خاص متحجری دنبال این موضوع است.
رئیس فراکسیون مستقلین ولایی مجلس با تاکید بر لزوم حذف و یا اصلاح ماده مربوط به تشکیل سامانه رصد 
و سنجش سبک زندگی مردم در برنامه هفتم گفت: این ماده به تفکر سیاسی خاص متحجری مربوط است که 
می خواهد از سبک زندگی خصوصی مردم اطلاع پیدا گند.غلامرضا نوری قزلجه در گفتگو با فرارو با اشاره به ماده 75 
لایحه برنامه هفتم توسعه درباره تشکیل سامانه رصد و سنجش سبک زندگی مردم گفت: در وهله اول امیدوارم این 
ماده در زمان بررسی در صحن علنی حذف شود در غیر این صورت آن را اصلاح خواهیم کرد، چون اساسا نادرست 
نوشته شده است.وی این ماده را مصداق بارز نقص حریم شخصی و خصوصی شهروندان و دسترسی به اطلاعات 
شخصی مردم دانست و افزود: این ماده با اصولی از قانون اساسی مغایرت دارد و به صلاح کشور هم نیست، چون 
باعث ایجاد جو بی اعتمادی و بروز مشکلاتی برای کسب و کار ها می شود در ضمن اعتماد مردم به کسب و کار ها از 
بین می رود و به تبع آن اعتماد مردم به حاکمیت دچار مساله می شود.این نماینده مجلس درباره اهداف پشت پرده از 
تدوین ماده 75 گفت: این ماده بیشتر کاردکرد ویژه سیاسی دارد و دنبال سرک کشیدن به زندگی خصوصی و پیگیری 
سبک زندگی مردم هستند انگار جریان سیاسی خاص متحجری دنبال این موضوع است البته بعید میدانم بدنه دولت 
به خصوص بخش های سیاسی و رده بالا و کارشناسی دولت چنین تفکری داشته باشند.وی مجددا بیان کرد: این ماده 
به تفکر سیاسی خاص متحجری مرتبط است که می خواهد از سبک زندگی و خصوصی مردم اطلاع پیدا کند.نوری 
قزلجه با تاکید بر اینکه طبق قانون نباید به حریم شخصی افراد وارد شد، افزود: در این ماده به صراحت پایش آن لاین 
و دسترسی به اطلاعات همه پایگاه های آن لاین آمده است بدان معنا که اطلاعات همه اپلیکیشن ها و سکو و هر 
گونه فعالیت از طریق تلفن حتی عملیات بانکی و مسافرت ها گزارش داده شود یعنی یک فرد در چه وضعیتی است، 
کجا مسافرت رفته و در کدام موقعیت قرار دارد؛ این کار ها خوب نیست و خلاف قانون اساسی هم محسوب می شود.

مجلس در آستانه تصویب قانونی که ناقض حریم شخصی افراد است

نوری: هرگونه سرک کشیدن در زندگی 
مردم خلاف قانون اساسی است

رئیس کمیسیون عمران مجلس با بیان اینکه ۵ میلیون مسکن باید در کشور ساخته 
شود گفت: دانش و نیروی متخصص ساخت مسکن وجود دارد و نباید در این بخش 

احساس نیاز داشته باشیم.
محمدرضا رضایی کوچی در همایش راهبردهای اقتصاد مسکن، انبوه سازی و معماری پایدار گفـــت: در 
مجلس سه قانون در حوزه مسکن تصویب کردیم که شامل قانون جهش تولید مسکن، مالیات بر خانه های 
خالی  و قانون ساماندهی بازار مسکن و اجاره بها است.  وی افزود:  وزارت راه و شهرسازی نقش سیاست گذار 
و تسهیلگر را در قانون جهش تولید مسکن  دارد و بخش خصوصی نقش اصلی دارد اما مشاهده می کنیم که 

وزارت راه نقش پیمانکار را بازی می کند و بخش خصوصی را کنار زده اند و این رویکرد اشتباه است.
به گزارش خانه ملت؛ رییس کمسیون عمران مجلس با بیان اینکه در حال حاضر با کسری 5 میلیون واحد 
مسکونی مواجه هستیم، بیان کرد: حدود 6 میلیون خانوار مستاجر در کشور زندگی می کنند. این در حالی 
است که دانش و نیروی متخصص ساخت مسکن وجود دارد و نباید در این بخش احساس نیاز داشته باشیم.  
رضایی کوچی با بیان اینکه در کشور زمین خوب برای ساخت مسکن داریم گفت: خوشبختانه نیروی انسانی 
و متخصص در بخش مسکن در کشورمان داریم. در بخش مصالح ساختمانی هم خودکفا هستیم، بنابراین 

نباید مردم درگیر مشکل مسکن باشند.
وی گفت: در مناطق معمولی شهر تهران هزینه ساخت هر متر مربع مسکن به 14 میلیون تومان رسیده که 
این رقم بدون احتساب قیمت زمین است. قرار شده که 550 میلیون تومان وام مسکن ارایه شود اما اقساط این 
وام ماهیانه 12 میلیون تومان است.رئیس کمیسیون عمران مجلس تاکید کرد:  کمتر جوانی می تواند اقساط 
12میلیون تومان را بپردازد و یک میلیارد تومان آورده داشته باشد. رضایی کوچی با اشاره به طرح ساخت نهضت 
ملی مسکن بیان کرد: در حال حاضر برای ساخت 2 میلیون واحد زمین تامین شده و ساخت 1.5 میلیون واحد 

را شروع کردند اما با این مدل، ساخت 4 میلیون واحد مسکونی کار دشواری است.

رئیس کمیته دارو و غذای کمیسیون بهداشت مجلس، کمبود شیرخشک، دارو و ملزومات 
پزشکی را ناشی از عدم برنامه ریزی و پیش بینی به هنگام و به موقع دانست و گفت: 
نیاز سالانه شیرخشک کشورمان ۶0 تا ۷0 میلیون قوطی بوده در حالی که ظرفیت تولید 
کشور ده ها میلیون قوطی بالاتر از نیاز کشور است در واقع زمانی که با بحران کمبود، 
افزایش قیمت، قاچاق و خروج از سیســتم رسمی دولت مواجه می شویم عده ای که 
مترصد واردات هستند و حتی شیرخشک وارد کردند و منتظر ترخیص از گمرک هستند 

مجوز واردات را به بهانه آشفتگی بازار می گیرند.
عبدالحسین روح الامینی نجف آبادی کمبود شیرخشک، دارو و ملزومات پزشکی را ناشی از عدم برنامه ریزی 
و پیش بینی به هنگام و به موقع و بی توجهی بخش های نظارتی نسبت به انجام وظیفه شان دانست و گفت: 
نیاز سالانه شیرخشک کشورمان 60 تا 70 میلیون قوطی بوده در حالی که ظرفیت تولید کشور ده ها میلیون 
قوطی بالاتر از نیاز کشور است و حدود 100 میلیون قوطی در سال می توان تولید کرد.وی افزود: در واقع 
زمانی که با بحران کمبود، افزایش قیمت، قاچاق و خروج از سیستم رسمی دولت مواجه می شویم عده ای 
که مترصد واردات هستند و حتی شیرخشک وارد کردند و منتظر ترخیص از گمرک هستند مجوز واردات را 

به بهانه آشفتگی بازار می گیرند.
رئیس کمیته دارو و غذای کمیسیون بهداشت و درمان مجلس در گفت و گو با خانه ملت ادامه داد: مسئله 
اصلی این است که دستگاه های نظارتی به ویژه تامین کنندگان ارز باید به هنگام و به موقع وظیفه شان را انجام 
دهند و پاسکاری موضوع میان وزارت بهداشت، بانک مرکزی و گمرک و سایر دستگاه ها پسندیده نیست؛ هر 
چند بارها در کمیسیون بهداشت مجلس مسئولان مربوطه را احضار کردیم و در بالاترین سطوح حتی رئیس 
مجلس هم به موضوع ورود کرده اما مشکلی حل نشده است.روح الامینی خطاب به هیات دولت، رئیس 
جمهور و معاون اول ایشان از بی توجهی دستگاه ها نسبت به انجام وظیفه شان در قبال شیرخشک انتقاد کرد.

رئیس کمیسیون عمران مجلس: روح الامینی:

 کمتر جوانی می تواند 
اقساط ١٢ میلیونی وام مسکن را بپردازد

 کمبود شیرخشک و دارو 
نتیجه عدم برنامه ریزی به موقع متولیان

یک نماینده مجلس گفــت: در حال 
جدید  شــرایط  به  باتوجــه  حاضر 
اقتصادی و مالی، گفت وگوهای مستقیم 
و غیرمســتقیم، آزاد شدن زندانیان و 
رها شدن پول های بلوکه شده ممکن 
گشایشی ایجاد و نظر آقایان عوض 

شده باشد.
جلیل رحیمی جهان آبادی درباره مسائل مطرح 
شــده طی روزهای اخیر در خصوص پذیرش 
FATF گفــت: FATF در حال حاضر در 

مجمع تشخیص گیر کرده است، ما در مجلس دهم کارش را تمام و تصویبش 
کردیم.

این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس بیان کرد: واقعیت امر 
این است که در خصوص مسائل بانکی و چندجانبه ما اگر همکاری نداشته باشیم 
و نظارت های بانکی را نپذیریم، با توجه به اینکه سیستم بانکی ما هم تحریم است؛ 
تحریم اندر تحریم خواهیم شد و خودمان را محدود می کنیم. ما با همین استدلال 

هم در مجلس دهم عضویت ایران در FATF را تصویب کردیم.
ویــدر گفت وگو با ایلنا،  افزود: FATF قرارداد دوجانبه ما با هیچ کشــوری 
نیست یک قرارداد بین المللی است. عمده کشورهای جهان به آن پیوسته اند و 
تنها 5 کشور به آن نپیوسته اند و اگر این اتفاق نیفتد، سیستم بانکی ما همچنان 
تحت فشار قرار می گیرد.رحیمی جهان آبادی خاطرنشان کرد: مجمع تشخیص 
نظام آن زمان تحلیلش این بود که تصویب FATF به صلاح نیست و دلایل 
خاص خودش را داشت در حال حاضر باتوجه به شرایط جدید اقتصادی و مالی، 
گفت وگوهای مستقیم و غیرمستقیم، آزاد شدن زندانیان و رها شدن پول های 
بلوکه شده ممکن است گشایشی ایجاد شده و نظر آقایان عوض شده باشد که 

امیدواریم این گونه باشد و تغییر نظر دهند.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
 FATF تاکید کرد: واقعا با پیوســتن ایران به
حداقل بخشی از فشار بانکی که علیه ما وجود 
دارد را برمی داریم و نباید اجازه دهیم این اتفاق 

ادامهدار باشد.
این عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس درخصوص این که در مجلس 
برخی نمایندگان عنــوان می کردند باید برای 
پیوســتن به FATF حق شرط هایی داشت، 
گفت: خیر، پیوستن به FATF به نظر من حق شرط ندارد و این گونه نیست که 

ما بخواهیم برای پیوستن شرط بگذاریم.
وی خاطرنشــان کرد: طبق قوانین بین الملل هنگامی که حق شرط تعیین 
می شود، اعضای عضو آن پیمان هم برای شان حقوق و تکالیفی مطرح می شود 
که امکان پذیر هم نیست. در FATF هم تا جایی که من اطلاع دارم حق شرط 
را نمی پذیرند اما ما می توانیم درباره بعضی از مفاد FATF اعلامیه تفضیلی 

خودمان را  بدهیم.
رحیمی جهان آبادی افزود: اعلامیه تفضیلی هم هیچ الزامی برای سایر اعضا و 
خود آن پیمان ایجاد نمی کند که بپذیرند اعلامیه تفضیلی این گونه است که ما 
صرفا تفسیر و فهم خودمان را از بعضی مواد FATF ممکن است بدهیم که به 

نظر من خیلی اثرگذار نیست. 
وی بیان کــرد: به نظر من یک کاری می توان کرد آن هم اینکه ما در قبال 
پیوستن به FATF با غربی ها مذاکره کنیم تا یکسری امتیازات و گشایش هایی 
که می خواهیم را از آنها دریافت کنیم که این ممکن است اتفاق بیفتد و دور از 

عقل نیست.

علی پور رحمتی گفت: اگر به معدنی 
که دارای درآمد بیشتری است بگوییم 
سهم بیشتری به دولت بپردازد اما به 
معدنی که درآمد کمتری دارد، بگوییم 
سهم کمتری به دولت پرداخت کند، 
این تفکیک و شناسایی معادن سخت 
خواهد شــد. از طرفی گفته می شود 
ظلم بالسویه هم نوعی عدل محسوب 

می شود.
پرداخت یکسان حقوق دولتی معادن همواره 

یکــی از چالش های صنعت معدن بوده، به این ترتیب که منتقدین بر این باور 
هســتند میزان پرداختی 25 درصدی برای همه معادن به دور از عدالت است 
و باید فکری به حال آن کرد. به عبارت دیگر منتقدین بر این باور هستند که 
در پرداخت حقوق یکسان دولت از معادن باید به فراخور ماده استخراجی از آن 
معدن، حقوق ها تخمین زده شوند. از طرفی با توجه به مطرح بودن لایحه برنامه 
هفتم توسعه در مجلس تغییر احتمالی حقوق دولتی در معادن را پیگیری کرده و 
با عضو کمیسیون اقتصادی پارلمان به گفتگو پرداخت. محمد علی پور رحمتی، 
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس هر چند بر این باور است که پرداخت سهم 
25 درصدی برای همه معادن عادلانه نیست اما به این نکته نیز اشاره می کند 
که تفکیک شدن میان معادن و از طرفی اجرای قانونی که در آن گفته می شود 
معادن تفکیمک شوند و بر این اساس حقوق دولتی پرداخت کنند، دشوار است. 
لذا این نماینده مجلس شــورای اسلامی مصلحت اندیشی را به عنوان فرار رو 
به جلو عنوان می کند و می گوید » ظلم بالســویه هم نوعی عدل محســوب 
می شود.«محمد علی پور رحمتی، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس در گفتگو 
با گسترش نیوز در پاسخ به اینکه پرداخت یکسان حقوق دولتی معادن عادلانه 

به نظر نمی رسد، گفت:  وقتی قانون برای کل 
کشور وضع می شــود یکی از اشکالاتی که به 
آن وارد می شــود این است که شرایط مختلف 
نقاط کشور یا محیط های این چنینی را در نظر 
گرفته نمی شود.این نماینده همچنین افزود: به 
عبارت دیگر وقتی قانون فراگیری در کشور وضع 
می شود برای همه یکسان است و کلی محسوب 
می شود. نکته حائز اهمیت درباره قوانین کلی این 
است که اگر برای آن استثنا قائل شویم در اجرا 
به مشکل برمی خوریم به این معنی که تفکیک 
دشوار خواهد شد . این قضیه مخصوصاً در مورد معادن سخت تر خواهد شد به این 
معنی که اگر به معدنی که دارای درآمد بیشتری است بگوییم سهم بیشتری به 
دولت بپردازد اما به معدنی که درآمد کمتری دارد، بگوییم سهم کمتری به دولت 
پرداخت کند، این تفکیک و شناسایی معادن سخت خواهد شد. از طرفی گفته 
می شود ظلم بالسویه هم نوعی عدل محسوب می شود. علی پور رحمتی درباره 
موارد لحاظ شده در برنامه هفتم توسعه برای معادن تصریح کرد: در برنامه هفتم 
توسعه هنوز به بخش معادن نرسیدیم قطعاً در برنامه مذکور مواردی درباره معادن 

در نظر گرفته شده که در دستور کار قرار دارد و رسیدگی خواهیم کرد.
این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس در واکنش به اینکه از نظر شما به عنوان 
یک نماینده پرداخت یکسان حقوق دولتی معادن عادلانه است یا خیر؟ خاطرنشان 
کرد: وقتی قانون یکسان باشد باید به نسبت درآمدی که هر فردی از معدن دارد، 
حق دولت پرداخت شــود لذا فرقی نمی کند چه ماده معدنی در آن وجود دارد، 
بستگی به این دارد که فرد چه معدنی را انتخاب کند البته حتماً یک معدن درآمد 
بیشتری دارد و دیگری کمتر اما اینکه به این تخصیص و تبصره بزنیم در اجرا 

به مشکل برمی خوریم.

جلیل رحیمی جهان آبادی عضو کمیسیون امنیت ملی: عضو کمیسیون اقتصادی مجلس: فرار رو به جلوی مجلس در حقوق دولتی معادن

در قبال پیوستن به FATF با غربی ها مذاکره کنیم  اجرای قانون سخت شد


